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Ez év február elsejétôl 

Eszenyi Enikô színész-rendezô 

a Vígszínház új igazgatója.

Próbáljuk meg felvillantani annak az út-

nak néhány meghatározó pontját, ame-

lyen idáig eljutott. Úgy kezdôdött, hogy 

„már óvodás koromban is…”?

Igen, de nem színész akartam lenni, hanem 

táncosnô! Arra emlékszem, hogy úgy négy-öt 

éves lehettem, amikor a keresztanyám kül-

dött is nekem egy pár kis balettcipôt. A szat-

mári Csengerben viszont, ahonnan én szár-

mazom, volt ugyan falusi értelmiség, például 

némettanárnô meg zongoratanárnô is, de ép-

pen tánctanár nem volt… Amikor pedig Deb-

recenbe költöztünk, már elmúltam tizenkét 

éves, és úgy gondoltam, hogy már késô len-

ne táncolni tanulnom. 

Miért és hogyan fordult a színház felé?

A szüleimre, illetve az egész családra az volt 

jellemzô, hogy tanítók, tanárok voltak, így a 

nagyapám is, akit én már sajnos nem ismer-

hettem — balesetben korábban meghalt —, 

de akirôl nagyon-nagyon sokat hallottam. Le-

gendás ember volt tanítóként is — elôször 

kántortanító volt, majd a csengeri iskola igaz-

gatója lett —, de emellett mindig csinált vala-

mit: nagyon jól hegedült, magyar nótákat írt, 

nyert velük okleveleket a Rádióban, de kórust 

is szervezett parasztemberekbôl. Verseket 

szavalt, és bizony színházat is rendezett: meg-

rendezte a Kôszívû ember fiait, méghozzá 

úgy, hogy megszerezte hozzá a Nemzeti Szín-

ház példányát — még ma is megvan, benne 

az ô instrukcióival. A nagyapám példája tehát 

nagyon erôsen hatott rám, és rajta kívül még 

volt a családban egy Eszenyi Olga nevû szí-

nésznô is, aki a Nemzeti Színházban játszott, 

róla is sokat hallottam, úgyhogy vonzott a 

színpad.

Versekkel kezdte? 

Mesemondó versenyen vettem részt, meg 

persze szavaltam is, aztán jártam színjátszó 

körökbe. A legjobb az Agrártudományi Egye-

tem csoportjában volt, mert ott gimnazista-

ként én voltam a legfiatalabb, és nagyon so-

kat tanultam a többiektôl. Egyszer aztán Rentz 

Antal szabadtéren megrendezte az Oresz-

tészt, amiben statisztaként szerepelhettem, 

és akkor éreztem azt, hogy igen, nekem ez 

nagyon tetszik, nagyon jó dolog színházat csi-
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nálni. Jártam utána egy fél évig a színházi 

stúdióba is, majd azon a tavaszon felvételiz-

tem, és egybôl fel is vettek a fôiskolára.

És rögtön kapcsolatba került a Vígszín-

házzal is…

Igen, ahogyan nemrégiben a vígszínházi saj-

tótájékoztatón szóba került, tényleg talán volt 

abban valami sorsszerû, hogy eltévedtem, mi-

közben a felvételire igyekeztem: nem ismer-

tem jól Budapestet, és amikor tévedésbôl a 

Körúton a rossz irányban elvillamosoztam a 

Margit-híd felé, nagyon gyönyörûnek találtam 

egy épületet. Megkérdeztem, mi az, és akkor 

tudtam meg, hogy az bizony a Vígszínház! És 

rövid idô múlva az elsô rostán ki felvételiz-

tetett? Marton László! De aztán végül is nem 

hozzá, hanem Horvai István és Kapás Dezsô 

osztályába kerültem. Így kezdôdött, most már 

29 éve, kapcsolatom a Vígszínházzal.

Milyen volt a fôiskolás Eszenyi Csenger-

bôl?

Elôször egy kicsit elveszett itt a fôvárosban, a 

család nélkül, kevés pénzzel, budaörsi, kama-

raerdei albérletekben. Egyszer meg is támad-

tak, mert éjszakai villamosokkal jártam haza, 

hiszen állandóan késô estig benn voltunk a 

fôiskolán, megszállottan dolgoztunk. Nagyon 

jól tudtunk az osztállyal együtt gyötrôdni és 

örülni, borzasztóan erôs kapcsolat alakult ki 

köztünk: lett egy másik családom, az osztály, 

és még két apukám, a két tanárunk. De én 

nemcsak tôlük tanultam sokat, hanem a tár-

saimtól, a többiektôl, tényleg! Talán azért is, 

mert kevesen voltunk — végül összesen he-

ten –, és ezért nekünk sokkal többet kellett 

agyalnunk, dolgoznunk az alkotó folyamatok-

ban, mint egy nagy osztályban. Nem mindegy 

az, hogy kikkel van együtt az ember hosszú 

éveken át, reggeltôl estig, és itt csupa értékes 

ember volt, mindenki meg is állta késôbb a 

helyét a pályán. Mi Kaszás Attilával még a 
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végzés elôtt, májusban összeházasodtunk, 

és aztán hárman, Méhes Lászlóval együtt 

kaptunk szerzôdést a színházhoz.

Színésznô lett tehát, sikeres — tudjuk, na—

gyon sikeres, csak a fontosabb szere—

peinek felsorolása megtöltené az oldalt. 

Miért nem érte be ezzel, miért akart a ri—

valda túloldalára kerülni, rendezôként?

Ez nem a másik oldal: a fôiskolán akkor na-

gyon természetes volt, hogy közösen kellett 

kitalálnunk jeleneteket, és nem volt érdekes, 

hogy adott helyzetben ki színész, és ki inkább 

a rendezô, egyszerûen „egymást rendeztük”. 

Az nem véletlen, hogy a Horvai-Kapás osztá-

lyokból késôbbi színész-rendezôk sora került 

ki. Én elôször a Csongor és Tündét szerettem 

volna megrendezni — még a fôiskolán tervez-

gettük az osztállyal, de végül is hiába ismer-

tem nagyon jól a darabot, úgy éreztem, hogy 

bizonyos részeket nem fogok tudni igazán jól 

megoldani, és elbizonytalanodtam. 

Így lett belôle a Leonce és Léna?

Igen, szerettem ezt a Büchner-darabot. Hívtak 

is Pécsre Lénát játszani, de nem tudtam men-

ni, amit azért is nagyon sajnáltam, mert Kulka 

János lett volna a partnerem. De csak foglal-

koztatott a darab, és aztán megismerkedtem 

Böhm Gyurival, aki azt mondta, hogy „a Buda-

pesti Kamaraszínháznak van egy kis stúdió-

ja, beszélek velük, hátha megengedik, hogy 

ott megrendezd”. Na, Csizmadia Tibi, az év-

folyamtársunk volt az „illetékes”, úgyhogy 

nem volt akadálya a dolognak, csak éppen 

pénzt kellett szerezni hozzá. Én akkor szépen 

elmentem a Dunaholding nevû cég sajtótá-

jékoztatójára, és bizony kértem és kaptam is 

aztán támogatást tôlük a produkcióra. A Víg-

színháznak akkor nagyon jó plakátokat ter-

vezô Erkel Lászlót kértem fel díszlettervezô-

nek — azóta is vele dolgozom —, akirôl kide-

rült, hogy a gimnáziumban játszotta Leonce 

szerepét, másnap hozta is az aláhúzogatott 

példányát… Akkor rögtön tudtam, hogy a csil-

lagoknak itt nagyon jó együttállásuk van, Ka-

szás Attila, Papp Vera és Szarvas Jóska let-

tek a fôszereplôk, és más nagyszerû színé-

szek, akik közül sokan sajnos már nincsenek 

köztünk. Szóval, ezzel a fantasztikus csapat-

tal megcsináltuk az elôadást, aminek óriási 

sikere lett, megnyertük vele az akkori Szín-

házi Találkozó díját Kaposváron s egyéb díja-

kat, aztán bejártuk vele a fél világot. 

Mindez 1991-ben indult, és rövid idô múl-

va még a nagy sikerhez képest is meg-

lepô ajánlatot szült, ugye?

Igen, mert egy kis stúdiószínpadon jól meg-

rendezni valamit, az azért nem fogható egy 

nagyszínpadi munkához: márpedig Marton 

László azzal a megdöbbentô ajánlattal állt 

elô, hogy rendezzem meg nálunk a nagyszín-

padon — a West Side Story-t! Na, amikor az 

elsô ámulatból felocsúdtam, rögtön felhívtam 

telefonon Ladányi Andreát, aki akkor Finn-

országban dolgozott éppen, de örömmel el-

vállalta a koreográfia megalkotását, a kar-

mester pedig Makláry László lett. Ma már 

nyugodtan mondhatom, hogy legendás elô-

adás született, amiben rettentô fontos szere-

pe volt annak, hogy egy prózai társulatban Ei
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olyan kitûnôen énekeltek a színészek. Nekem 

ez akkor és ott természetes volt, ahogyan 

megoldották a szerepüket zenében is, és 

emellett még fantasztikusan mozogtak, tán-

coltak. Eszembe jut például Kun Attila, aki a 

darabban a harmadik sorban táncolt, és az-

óta balettmûvész, koreográfus lett, dolgozott 

a világhírû londoni Rambert-balettnél is. 

Ezután újabb és újabb hazai és külföldi 

rendezések következtek, tudjuk, egészen 

Amerikáig. Tehát tény, hogy bizonyított 

már mint színész és mint rendezô. De 

azért a legnagyobb befogadóképességû 

magyar prózai színházat vezetni — mégis- 

csak nagy ugrás, nem? Nem tart egy ki-

csit a feladattól?

Nem, hiszen akkor nem pályáztam volna 

meg. És olyan nagy ugrásnak sem gondolom: 

a fôiskolai éveket nem számítva huszonöt 

éve itt vagyok gyakorlatilag minden áldott 

nap, ismerek mindenkit és minden zugot. Ti-

zenhét éve a színház programjának kialakí-

tásában is benne vagyok évrôl-évre, és Mar-

ton Lászlótól tényleg rendkívül sokat lehetett 

tanulni. A felelôsséget is volt alkalmam meg-

tapasztalni, hiszen nagy produkciókat csinál-

tam, amelyek egészen összetett feladatot je-

lentettek, a mûvészi munkán túl a szervezésig 

és az anyagiakig. Megszoktam azt az érzést, 

Szegedtôl Prágán át Amerikáig, hogy a végsô 

felelôsség az enyém, ezért nem tartok tôle.

László István
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